
La Generalitat atorgarà les auto-
ritzacions ambientals de les
activitats extractives, i no ho

faran els ajuntaments com fins ara,
gràcies a la modificació dels anne-
xos de la Llei d’Intervenció Integral
de l’Administració Ambiental
(IIAA), que es va aprovar el mes de
juny passat i que suposa el pas de
les activitats extractives de l’Annex
II a l’Annex I.

Aquesta modificació dels annexos
respon a una simplificació en els
processos administratius de conces-
sió d’autoritzacions i de llicències
per part de l’Administració.Aques-
ta simplificació es concreta amb la
creació de l’Oficina de Gestió
Ambiental Unificada de la Genera-
litat de Catalunya (OGAU), respon-
sable de tramitar les llicències d’acti-
vitats, ara anomenades "autoritza-
cions ambientals".

Els tràmits de canvi de llicència
caldrà seguir fent-los a l’Ajunta-
ment, però aquesta institució
només podrà al·legar considera-
cions sobre les seves competències
fora del recinte industrial.
La revisió d’aquestes autoritzacions
ambientals es durà a terme cada dos

anys. Les poques activitats extracti-
ves que no han de passar avaluació
d’impacte ambiental queden classifi-
cades a l’Annex II.2, on han de pas-
sar una revisió de llicència cada cinc
anys. El termini d’adequació d’a-
questes activitats acaba el 31 de
desembre d’aquest any.

D’altra banda,les empreses que tinguin
plantes de formigó es poden acollir a
la Disposició Transitòria del nou
decret, on se’ls prorroga el termini
d’obtenció de la nova llicència ambien-
tal fins al 31 de desembre del 2004.

Finalment, cal afegir que els propie-
taris d’instal·lacions industrials classi-
ficades en els annexos II i III, però
que estiguin a l’interior d’una activi-
tat extractiva, no han de fer els trà-
mits ara, sinó que queden engloba-
des en el tràmit de l’Annex I.

Aquest canvi d’annex ha estat una
de les principals reivindicacions
del Gremi dels darrers anys i la
junta directiva s’ha mostrat molt
satisfeta pel resultat de les llargues
negociacions amb l’Administració.
I és que, segons explica el seu pre-
sident, Joan Franquesa, "correspon
a la Generalitat la tramitació de
l’autorització ambiental com a
administració responsable de la
planificació de les necessitats d’à-
rids del país".

Avaluació ambiental 
verificada

Per obtenir les noves autoritza-
cions ambientals, les activitats han
de passar unes avaluacions ambien-
tals verificades, que és el document
base perquè l’OGAU atorgui una
nova llicència. Per realitzar aquestes
avaluacions, el Gremi ja va consen-
suar l’any 2001 un model de docu-
ment amb la Direcció General de
Qualitat Ambiental. Aquest docu-
ment ha d’estar verificat també per
una empresa acreditada pel Depar-
tament de Medi Ambient, tècnica-
ment anomenades "empreses
ambientals de control (EAC)", i on
el Gremi també ha arribat a un
acord per tal de participar en el
procés d’acreditació d’aquestes
empreses i dels exàmens periòdics
que han de passar.

Butlletí del Gremi
Butlletí informatiu del
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El Gremi Provincial
d’Àrids i Jaciments 

de Tarragona s’adhereix
al Gremi d’Àrids 
de Catalunya

3

Entrevista a Joan
Franquesa, president
del Gremi d’Àrids de
Catalunya de 1999 a

aquest 2003

COMERCIAL
LÁZARO, SL és una
empresa del Vendrell
que porta més de 40

anys al sector

L’autorització ambiental de les
activitats extractives passa a mans

de la Generalitat

La conselleria de Medi Ambient que dirigeix Ramon Espadaler, juga un paper clau en
la tramitació de les llicències d’activitats ara anomenades autoritzacions ambientals.

2. Mineria 
2.1 Extracció i/o tractament (picolament, esmicolament, trituració, polvo-

rització, mòlta, tamisatge, garbellament, mescla, rentatge, ensacament,
assecatge, manutenció i transport) de recursos minerals, com per exem-
ple roques, graves, carbó, argiles i sorres, quan necessitin una avalua-
ció d’impacte ambiental.

Text de l’Annex I que inclou les activitats extractives:
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Juntes Directives
ORDRE DEL DIA (10 de juny de 2003)

1. Treballs de la Comissió de Reforma dels Estatuts del Gremi
2. Reunió del Grup Miner i entrevista amb el Sr. Albert Mitjà
3. Comissió Interdepartamental de la Generalitat sobre els àrids
4. Proposta d’acord amb l’ACA
5. Conveni Gremi-Biodiversitat sobre la ZEPA de Lleida
6. Reunió de la Mesa negociadora Gremi-Medi Ambient a Girona
7. Acte 20è aniversari de la Secció de Restauració del DMA
8. Acte de col·locació del primer rètol de les activitats extractives 
9. Informació sobre la Missió Empresarial Gremi 2003
10. Valoració de la presència del Gremi a CONSTRUMAT
11. Reunió de la Federació Espanyola d’Indústries Extractives
12. Valoració de la jornada informativa ECA

ORDRE DEL DIA (8 de juliol de 2003)

1. Proposta de conveni amb el Gremi d’Àrids de Tarragona
2. Aprovació del canvi d’annexos de la LIIAA, proposta del DMA

al Gremi, i organització de sessions informatives territorials
3. Reunió amb els responsables del Departament de Medi

Ambient a Girona
4. Valoració de l’acte de 20è aniversari dels programes de restau-

ració del DMA
5. Informe de les reunions de la Federació Catalana de la Indús-

tria, el Comerç i els Serveis de la Construcció amb l’Hble. Sr.
Francesc Homs, conseller d’Economia i Finances, i amb l’Hble.
Sr. Ramon Espadaler, conseller de Medi Ambient

6. Preparació de la reunió de la Comissió Interdepartamental
7. Reunió del Grup Miner amb l’Hble. Sr. Felip Puig, conseller de PTOP
8. Valoració de la presentació de la campanya de seguretat minera
9. Petició de subvenció al CIDEM per a l’estudi encarregat pel

Gremi a la UPC
10. Valoració de la Missió Empresarial del Gremi a Puerto Rico i a

la República Dominicana

ORDRE DEL DIA (2 de setembre de 2003)

1. Donar d’alta dos nous agremiats
2. Signatura del conveni amb el Gremi d’Àrids de Tarragona
3. Treballs de la Comissió de reforma dels Estatuts del Gremi
4. Reunió del Grup Miner amb el conseller Felip Puig i el direc-

tor general d’Urbanisme
5. Reunió de la Comissió Interdepartamental
6. Al·legacions a la modificació del PGOU d’Esparraguera
7. Problemes d’extracció d’àrids a la comarca del Ripollès8
8. Signatura del "Decàleg per a l’extracció d’àrids en entorns

hídrics" i reunió amb el conseller A. Fernández Teixidó
9. Participació en el projecte de la UB sobre sistemes de restauració
10. Col·laboració del Gremi amb la Direcció General de Qualitat

Ambiental
11. Organització de les jornades territorials Gremi-ECA
12. Presentacions territorials dels rètols identificatius a pedreres
13. Jornada d’agermanament amb el Gremi d’Àrids de Llengua

d’Oc-Rosselló
14. Estudi de registre per part del Gremi del concepte "eco àrid"
15. Projecte cultural sobre el sector de la construcció

La consolidació d’un sector industrial

Després de quatre anys de feina intensa, però gratificant,
al capdavant d’un gremi com el nostre, ha arribat l’hora de
fer balanç. Han estat centenars de reunions amb represen-
tants de tot els àmbits relacionats amb el sector (adminis-
tració, universitats, empreses, etc.), estudis, conferències,
assemblees... i, tota aquesta tasca, finalment ha donat els
seus fruits o els comença a donar ara.

En aquest sentit, crec que una de les fites més importants
que s’han assolit els darrers anys ha estat la consolidació
d’un sector i la recuperació de l’orgull d’una activitat
industrial tan bàsica per al progrés d’una societat com és
la mineria i, més concretament, els àrids. Fins fa uns anys
la societat ignorava l’existència de la nostra activitat i enca-
ra més, desconeixia la riquesa del nostre país quant a
aquest material. Ara, després d’una feina continuada, del
dia a dia, hem aconseguit donar-nos a conèixer.

El treball, la constància i la lluita pels nostres interessos
ens han convertit en un referent empresarial de molts
altres sectors i en un model d’associació per a la mateixa
administració. Crec que hem sabut convertir-nos en el pal
de paller que li feia falta a la mineria catalana per tornar
a ocupar el lloc que li correspon. També cal destacar la
gran feina desenvolupada des del Grup Miner, conformat
per les grans associacions empresarials del sector extractiu.
Entre totes hem tornat la “vida” que els darrers anys havia
perdut a la mineria catalana.

El futur que es projecta des del Gremi d’Àrids de Cata-
lunya és un futur engrescador i la dinàmica que ha agafat
ara el Gremi d’Àrids difícilment es pot aturar. És evident
que encara queda molta feina per desenvolupar, però la
primera pedra ja està posada.

Joan Franquesa i Cabanes
President del Gremi d’Àrids de Catalunya

Editorial
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Actualitat

El Gremi d’Àrids de Catalu-
nya i l’Associació Provincial
d’Àrids i Jaciments de Tarra-

gona han signat un conveni de
col·laboració per al desenvolupa-
ment d’iniciatives conjuntes amb
l’objectiu de defensar els interes-
sos del sector extractiu català.

La signatura del conveni entre
Joan Franquesa, president del

Gremi d’Àrids de Catalunya, i
Josep M. Rodríguez, president
del Gremi Provincial d’Àrids de
Tarragona, va tenir lloc en un
restaurant de VilaFortuny, pro-
víncia de Tarragona, el mes de
juliol passat. Ambdós van valo-
rar molt positivament l’acord al
qual es va arribar després de
mesos de converses. Joan Fran-
quesa va explicar que aquest

acord serveix per "unir esforços
davant les traves amb què es
troba el sector per desenvolu-
par la seva activitat industrial".
Franquesa feia referència, amb
aquestes declaracions, a la crei-
xent preocupació de les empre-
ses del sector extractiu davant
la dificultat que suposa obrir o
ampliar noves pedreres. En
aquest sentit, l’estudi elaborat
pel Gremi d’Àrids de Catalu-
nya, La problemàtica del sector
dels àrids a Catalunya, alerta
sobre la possibilitat de manca
de subministrament a grans
obres a causa de la política de
tancament de pedreres i la
impossibilitat d’obrir-ne de
noves o ampliar les existents.
Segons l’estudi, a Catalunya la
demanda superarà l’oferta l’any
que ve, fet que complicarà el
subministrament a importants
obres d’infraestructura. A Tarra-
gona, aquesta manca de material
pot afectar la futura construc-
ció del Port o el traçat del TGV,
entre d’altres.

Josep M. Rodríguez, de Canteras
La Ponderosa, és president de
l’associació tarragonina des de
principis d’any. Amb la signatura
d’aquest conveni, passa a ocupar
a més una vicepresidència dins el
Gremi d’Àrids de Catalunya.
Rodríguez també va valorar molt
positivament aquest acord i va
afirmar que "la unió del sector és
vital per lluitar contra una políti-
ca que va en detriment d’un sec-
tor històric i en contra del
desenvolupament d’un país."

L’Associació Provincial d’Àrids i
Jaciments de Tarragona està for-
mada per 24 empreses de les
comarques tarragonines que, amb
la signatura d’aquest conveni, han
entrat a formar part del Gremi
d’Àrids de Catalunya sense per-
dre la seva independència. D’a-
questa manera, el Gremi d’Àrids
de Catalunya, integrat fins ara per
106 empreses, passa a tenir-ne
130, una xifra que suposa el 95%
de la producció total d’àrids a
Catalunya.

El mes de maig passat, va tenir
lloc a Barcelona una jornada

informativa a càrrec de l’Empresa
de Certificació de l’Administra-

ció (ECA) sobre diversos temes
d’interès per a les empreses
extractives del Gremi d’Àrids de
Catalunya. A l’acte, hi van assitir
al voltant de 50 persones de
diverses empreses associades al
Gremi.

La jornada es va dividir en dues
sessions. En primer lloc, es va
tractar l’adaptació de les empre-
ses a la Llei 3/98 i les obligacions
que comporta, els avantatges que
implica tenir un sistema de gestió
ambiental i la seguretat en la
maquinària.

En la segona part de la jornada,
els ponents es van centrar en la
certificació de sistemes de quali-
tat, medi ambient i EMAS; en

l’auditoria de sistemes de preven-
ció de riscos laborals i de segu-
retat industrial i, en darrer terme,
en l’avaluació de conformitat de
la Directiva Europea de Cons-
trucció-Marcatge CE, que va des-
pertar gran interès entre els
assistents.

La jornada es va valorar molt
positivament, ja que va servir
per aclarir molts dels dubtes de
les empreses. El Gremi està
estudiant, ara, la possibilitat
d’organitzar una nova jornada
informativa a les províncies de
Girona i en un punt intermedi
entre Tarragona i Lleida per
apropar aquest servei d’infor-
mació als agremiats d’aquestes
províncies.

Joan Franquesa i Josep M. Rodríguez segellen l’acord amb una encaixada de mans

La jornada va tenir lloc al Wordl Trade Center de Barcelona

El Gremi Provincial d’Àrids i Jaciments de Tarragona
s’integra al Gremi d’Àrids de Catalunya

Jornada tècnica per als fabricants d’àrids
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El Saló Internacional de la
Construcció, Construmat
2003, que organitza Fira de

Barcelona, s’ha consolidat en
aquesta edició com la fira més
important de construcció de tot
l’Estat espanyol i com la segona
d’Europa. Enguany, ha tancat les
seves portes amb un registre de
més de 290.000 visites, una xifra
que suposa un increment del
23,5% respecte a l’edició ante-
rior.

Del 26 al 31 de maig, Construmat
va tenir lloc en dos emplaça-
ments de Fira de Barcelona:
Montjuïc i Gran Via (M2). El
Gremi d’Àrids hi va participar
amb un estand propi, que estava

situat al pavelló 7, corresponent a
paviments i revestiments. L’es-
tand, amb un disseny molt simi-
lar al de l’edició anterior, és a dir,
molt informatiu i didàctic, va ser-
vir de lloc de trobada per a tots
els agremiats i va ser el punt de
diverses reunions amb empresaris
del sector, amb tècnics o amb
persones d’altres associacions.

No obstant això, es va trobar a
faltar la visita dels representants
dels diferents departaments de la
Generalitat de Catalunya relacio-
nats amb l’activitat extractiva.

En el transcurs de la fira, el
Gremi d’Àrids va fer palesa, a
través de diversos comunicats

de premsa, la seva preocupació
davant la dificultat per obrir
noves explotacions o aconse-
guir ampliacions de les exis-
tents.

En la present edició, diverses
empreses associades al Gremi
van participar amb estand propi
a Construmat: Àrids Catalunya,
Beton Catalan, Ciments Molins,
Formigons i Àrids (Fiasa), ICA,
Lafarge Asland, Puigfel i Uni-
land.

Quant a associacions, a més del
Gremi d’Àrids, també hi era
representada la Federació Catala-
na de la Pedra Natural i el Gremi
de Rajolers de Catalunya.

L’estand del Gremi a Construmat informava sobre les necessitats dels àrids i el seu compromís amb el medi ambient

4

Les associacions estatals negocien la creació d’una federació en el marc de la fira

En el marc de la fira, es va dur a
terme una reunió entre diverses
associacions d’àrids de l’Estat espa-
nyol per tancar l’acord de creació i
de formalització de la Federació
Espanyola d’Associacions d’Indús-
tries Extractives, per aprovar els
estatuts, per elegir dels membres de
la junta directiva i per analitzar les
relacions amb ANEFA.
Joan Franquesa, president del
Gremi, va explicar que "l’objectiu és
que hi hagi una sola organització de
caràcter estatal que serveixi de punt
de trobada per a totes les organit-
zacions de l’Estat i on es reconeguin
de ple dret les organitzacions histò-
riques com el Gremi."

Un recorregut per Construmat 2003
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La Direcció General d’Energia i Mines i
el Gremi d’Àrids de Catalunya
col·laboren en aquesta iniciativa per tal
d’evitar al màxim el nombre
d’accidents.

La Generalitat ha editat una publicació
per donar a conèixer als treballadors de
les pedreres i de les plantes de tracta-

ment d’àrids els riscos als quals poden estar
sotmesos i quins comportaments, procedi-
ments d’actuació i equips de protecció poden
emprar per afrontar-los. El manual té l’objec-
tiu d’ajudar la formació dels treballadors i
contribuir a la prevenció d'accidents laborals.
Actualment, el sector miner català ocupa
7.500 treballadors.

L’acte de presentació de la campanya es va
desenvolupar a la pedrera Les Coves, pro-
pietat de Lafarge Asland, ubicada al massís
del Garraf. A l’acte, hi van assistir: el presi-
dent del Gremi d’Àrids de Catalunya, Joan
Franquesa, i el president de la Federació
Catalana de la Pedra Natural, Jordi Castell,
entre d’altres. Per part de l’Administració,
cal destacar la presència d’Albert Mitjà,
director general d’Energia i Mines del
Departament de Treball, Indústria, Comerç i
Turisme, que va assistir acompanyat del sub-
director general de Mines, Francesc Sabio, i
del cap de servei de Seguretat Minera, Pere
de la Coba.

El director general va destacar la importància
del sector miner català i la seva evolució els
darrers anys, així com la seva progressiva pro-
fessionalització. Mitjà també va afirmar que

"un primer element fonamental perquè un
sector com el miner tiri endavant és la segu-
retat i, amb aquest objectiu, hem editat
aquest fullet informatiu."

D’altra banda, també s'ha editat
diferent material comple-
mentari com cartells i
pòsters amb indica-
cions sobre la seguretat
en el lloc de treball. En
aquest sentit, Joan
Franquesa, president
del Gremi d’Àrids de
Catalunya, va explicar
que "la divulgació és
bàsica per fer enten-

dre a la gent que som un sector regularitzat,
necessari i que fa les coses ben fetes."

Campanya de prevenció de riscos laborals a les
pedreres i a les plantes de tractament d’àrids

L’acte va transcórrer a la pedrera Les Coves, propietat de l’empresa Lafarge Asland

Jordi Castell pren
la presidència 

de la FCP

El mes de juny passat, va
tenir lloc a l’hotel Bellaterra
de Sant Cugat l’assemblea

general de la Federació Catalana
de la Pedra, a la qual van assistir
representants de 25 empreses.

Durant l’acte, es va escollir el nou
president, Jordi Castell, en substi-
tució d’Eugeni Estupinyà.

Anefhop, preocupada per la manca d’àrids

La problemàtica dels àrids va tenir un protagonisme especial en l’assemblea de l’Associació Nacional Espa-
nyola de Fabricants de Formigó Preparat (ANEFHOP), que va tenir lloc a l’hotel Novotel de Sant Cugat.
Sebastià Alegre, president de l’Asso-

ciació, i Eugeni Cañades, gerent, van ser els
encarregats d’exposar les diferents actua-
cions que s’estan desenvolupant des de l’a-
nomenat Grup Miner, que agrupa els cinc
gremis més importants de la mineria cata-
lana (Gremi de Rajolers de Catalunya, Fede-
ració Catalana de la Pedra Natural, Gremi
d’Àrids de Catalunya, Agrupació de Fabri-
cants de Ciment de Catalunya ANEFHOP),
així com els avenços que s’estan aconse-
guint des del Gremi d’Àrids de Catalunya.
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Medi Ambient commemora el 20è aniversari 
de la secció de restauració d’activitats extractives

Una cinquantena de perso-
nes en representació de les
empreses del sector dels

àrids i les argiles, els fabricants de
ciment i la pedra ornamental, així
com tècnics i experts universitaris,
van assistir el mes de juny passat a
la jornada de celebració del vintè
aniversari de l’aplicació de la Llei
12/1981 i del Decret 343/1983 sobre
les normes de protecció del medi
ambient d’aplicació a les activitats
extractives.

A la jornada, es va fer una revisió
de les diverses accions dutes a
terme i de com s’han anat integrant
els aspectes mediambientals en la
mineria durant aquest període. Els
diferents sectors implicats en

aquestes activitats van presentar les
seves valoracions sobre aquesta
gestió, així com els reptes de les
activitats extractives de cara al
futur.

Quant al sector empresarial, hi eren
representats el Gremi d’Àrids de
Catalunya, l’Agrupació de Fabri-
cants de Ciment de Catalunya i la
Federació Catalana de la Pedra i
Carbons de Pedraforca.

D’altra banda, també hi eren repre-
sentats el Colegio de Ingenieros de
Minas del Nordeste i el Col·legi
d’Enginyers Tècnics de Mines.

Sebastià Alegre, com a vicepresi-
dent del Gremi d’Àrids de Cata-

lunya i en substitució de Joan Fran-
quesa, va fer un balanç de la Llei
12/1981, que va qualificar de "balanç
compensat", ja que la llei ha aportat
coses positives i coses negatives.
"Com a sector –va afirmar- estem
expectants i creiem que fa falta una
segona reflexió". Alegre també va
demanar a l’Administració més dià-
leg i una redefinició d’objectius que
tingui en compte els interessos del
sector extractiu.

Francesc Sabio, subdirector general
de Mines, va felicitar el sector
empresarial i en general el conjunt
d’agents que participen en aquest

àmbit, i va explicar que cal aconse-
guir l’equilibri entre el medi
ambient i el recurs mineral, ambdós
béns públics.

Esteve Serra, cap de Restauració
d’Activitats Extractives del Depar-
tament de Medi Ambient, va exem-
plificar la necessitat de les activitats
extractives i la seva compatibilitat
amb el medi ambient a través de
diverses restauracions dutes a
terme a pedreres d’arreu de Cata-
lunya. Per Esteve Serra, "els darrers
anys s’ha dignificat el sector."

En darrer terme, Pere Maluquer,
director general de Boscos i Biodi-
versitat, va ser l’encarregat de clou-
re la jornada. Maluquer va destacar
la importància que té a Catalunya el
sector de les activitats extractives i
va afirmar que "la preservació dels
espais naturals i les activitats extrac-
tives no són incompatibles". Malu-
quer també va apostar per trencar
amb la idea que les activitats extrac-
tives són una cosa dolenta i va afir-
mar que l’Administració no només
s’ha de comprometre a ser la part
reguladora de l’activitat, sinó que
l’ha de promoure fent costat al sec-
tor.

Cal destacar que aquesta normativa
va ser pionera a l’Estat espanyol i
que ha constituït un model de
referència d’altres normatives
autonòmiques.

A més, aquesta legislació permet la
implantació del sistema de restaura-
ció integrada, variable segons el cas,
però que en essència consisteix a
dur a terme la restauració paral·lela-
ment amb els treballs d’explotació
per reduir l’àrea d’afecció en cada
moment i realitzar accions restaura-
dores des de l’inici de l’activitat.

Un altre punt important de la Llei
12/1981 és que fixa unes fiances per
garantir la restauració del terreny
en el supòsit que l’explotador no
compleixi les seves obligacions.

El Gremi d’Àrids celebra la seva assemblea anual a La Pedrera

El Gremi d’Àrids de Catalunya
celebra, el pròxim 28 d’octu-
bre, l’assemblea general que

enguany es trasllada a l’emblemàtic
edifici de La Pedrera.
A l’acte, hi assistiran el conseller de
Treball, Indústria, Comerç i Turisme
de la Generalitat de Catalunya,
Antoni Fernández Teixidó; el con-
seller de Medi Ambient, Ramon
Espadaler, i altres personalitats de
l’Administració relacionades amb
el  nostre Gremi.
En el transcurs de l’assemblea, se

signarà el Decàleg d’Extracció d’À-
rids en Entorns Hídrics, el primer
d’aquestes característiques que se
signa a tot l’Estat espanyol. Des-
prés de mesos de negociacions, el
decàleg ha estat consensuat per la
Direcció General d’Energia i
Mines, l’Agència Catalana de l’Ai-
gua (ACA), la Direcció General de
Boscos i Biodiversitat, la de Planifi-
cació Ambiental i el Gremi d’Àrids
de Catalunya. També es signarà un
segon decàleg de conclusions de la
comissió interdepartamental d’à-

rids on ha participat la secretaria
general de Planificació Territorial.
El sector aprofitarà la reunió per
transmetre als consellers la seva
preocupació davant el progressiu
tancament de pedreres i la impos-
sibilitat d’obrir-ne de noves, cosa
que està provocant la desaparició
de diverses empreses extractives i
la conseqüent manca de subminis-
trament de material a algunes
obres importants.
Joan Franquesa, actual president
del Gremi, demanarà a Antoni Fer-

nández Teixidó i a Ramon Espada-
ler que des del govern es prenguin
mesures concretes per assegurar
una activitat econòmica que, tal
com afirma Franquesa, “té una
importància vital per al desenvolu-
pament d’un país”.
A l’assemblea, també hi seran pre-
sents els presidents i els gerents de
les principals associacions del sec-
tor extractiu català com el Gremi
de Rajolers de Catalunya o l’Agru-
pació de Fabricants de Ciment de
Catalunya.

Pere Maluquer, director general de Boscos i Biodiversitat, va cloure la jornada

Serra va destacar la
compatibilitat entre

les activitats extracti-
ves i el medi ambient 
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El mes de juliol passat, vuit empreses del
Gremi d’Àrids van participar en una mis-
sió empresarial que l’entitat va organitzar

a Puerto Rico i a la República Dominicana. Les
activitats desenvolupades per aquesta delegació
d’empresaris catalans del sector miner consoli-
den plenament l’objectiu del Gremi d’afavorir la
internacionalització del nostre sector.

Aquesta missió empresarial, que es va dur a
terme amb el suport econòmic del COPCA, va
comptar amb la col·laboració de l’Oficina
Comercial de Puerto Rico a Europa, l’Oficina de
la Cambra Oficial de Comerç de Santo Domin-
go, l’AIPA i les empreses locals del sector. L’ob-
jectiu principal del viatge consistia a consolidar
els coneixements adquirits per les empreses
catalanes en les missions anteriors sobre desen-
volupament del nostre sector a la zona i avaluar
les possibilitats d’inversions conjuntes.

La missió va iniciar les seves activitats a l’Estat
Lliure Associat de Puerto Rico, on la indústria
dels àrids té un grau de desenvolupament
considerable i és perfectament homologable
als estàndards i als sistemes de producció
europeus. La delegació del Gremi va ser rebu-
da de forma oficial per una delegació de PRID-
CO (l’agència governamental de Puerto Rico
per al desenvolupament industrial).

Durant l’estada, es van mantenir reunions de
treball amb Enrique Fontana, delegat de l’I-
CEX a l’illa, i el grup d’empresaris va tenir
l’oportunitat de visitar diverses explotacions
mineres, com les del Grupo Carmelo, que
són les més grans de l’illa. D’altra banda, el
Gremi va assistir a la trobada anual de l’AI-
PA (l’associació d’empreses d’àrids i derivats
de Puerto Rico) a l’illa de Vieques, on empre-
saris d’ambdós costats de l’Atlàntic van
intercanviar experiències i van consolidar
llaços d’amistat.

Un cop a la República Dominicana, la delega-
ció d’empresaris del Gremi va mantenir entre-
vistes amb Emilio de la Fuente, de l’Oficina
Comercial de l’ICEX a aquell país, i amb Anna

Maria Romaguera, directora de la Cambra
Oficial de Comerç, amb els quals es van ana-
litzar les possibilitats d’inversió en el sector
miner dominicà. Cal destacar els projectes
d’exportació d’àrids via marítima cap als
Estats Units i l’encara incipient consum d’a-
quest tipus de material a la República Domi-
nicana, on la producció de les seves explota-
ció representa uns 4,5 kg per habitant i dia,
mentre que a Catalunya la xifra arriba fins als
22 kg per persona i dia.

En el cas de la República Dominicana, també
es va aprofitar la visita per establir relacions
formals amb l’Associació de Productors d’À-
rids Local, amb qui el Gremi està estudiant
realitzar un agermanament.

El Gremi consolida la seva experiència internacional
amb una missió empresarial a Puerto Rico i a la

República Dominicana 

La indústria dels àrids a 
Puerto Rico té un grau de

desenvolupament homologable
als sistemes europeus

Reunió de treball amb directius de l’empresa Grupo Carmelo

Vista aèria d’una de les explotacions visitades per la delegació del Gremi a Puerto Rico

Visita a l’Oficina Comercial Espanyola de Puerto Rico
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En aquest número, analitzem una restaura-
ció exemplar de les terres de ponent
duta a terme per l’empresa SORIGUÉ,

concretament a la zona de la Partida de Rufea,
al terme municipal de Lleida. Es tracta de l’ex-
plotació d’àrids de les terrasses del riu Segre,
que es coneix amb el nom de Rufea II.

Aquesta explotació d’àrids es troba molt a
prop de dues zones extractives més, propietat
de SORIGUÉ, Rufea i Rufea I, el conjunt de les
quals constitueix una àrea extractiva d’unes 35
hectàrees.

L’explotació del conjunt s’inicià cap a l’any
1984 i el material que s’hi ha extret des d’ales-
hores és el típic cantell rodat silici de diferents
granulometries que s’ha destinat, principal-
ment, al consum propi per a la construcció de
carreteres i obres d’enginyeria civil i a la fabri-
cació de mescles asfàltiques, tot i que, una
petita part també s’ha destinat a la comercia-
lització.

Procés restaurador

Els treballs d’extracció de la gravera Rufea II,
avui en dia totalment restaurada i cultivada, es
van iniciar l’any 1992. En aquesta explotació,
d’unes 17 hectàrees, es va aplicar el mètode de
restauració integrada, és a dir, que a mesura
que l’explotació avançava, s’anaven restaurant
els terrenys de la finca.
Per tal de recuperar la cota prèvia a l’inici de
la nostra activitat, durant l’extracció, la capa de

terra vegetal s’anava traspassant cap als sectors
en fase de restauració. Acabada l'extracció i
l’estesa posterior de terra vegetal a la capa
superior del terreny, es va deixar la finca tot
un any erma perquè el material s’assentés i s’hi
desenvolupessin els estadis inicials de la vege-
tació típica de ribera. Posteriorment, es va tri-
turar aquesta vegetació per tal d'integrar-la a
la capa cultivable de sòl, es van iniciar els tre-
balls d’explanació de la finca i la seva divisió en
parcel·les de la manera més òptima per al seu
posterior cultiu.

Un cop engegats aquests treballs, l’any 2000
es va realitzar un estudi de viabilitat en què es
tenien en compte diferents possibilitats de cul-
tiu. Finalment, l’empresa va optar per la plan-
tació de xops (Populus nigra), atesa la seva
capacitat d’adaptació al tipus de sòl de l’indret
i a la ràpida integració a l’entorn que suposa-
ria aquest cultiu a causa de l’elevada superfície
que s’hi dedica a les rodalies.

A començaments de l’any 2002, es van posar
en cultiu 6,5 hectàrees de la finca i aquest any
s’ha donat per finalitzada la restauració i l’a-
rranjament de la finca amb la plantació de la
resta de la superfície, fins a arribar als prop de

5.300 xops. A tota l’àrea de restauració, l’em-
presa va introduir diferents clons masculins i
femenins de Populus per tal d’avaluar-ne el
rendiment de cara a noves plantacions.

En tots els casos, els peus que es van plantar
eren d’uns cinc metres d’alçada i sense arrel, la
qual cosa diu molt a favor de la qualitat del
terreny que s’havia aconseguit reposar a les
finques.

Cal destacar que, després de la primera fase de
la plantació, es va arribar a un índex de baixes
inferior al 2%, una dada que deixa palesa la
cura i la responsabilitat duta a terme per
SORIGUÉ en aquesta restauració en què s’ha
arribat a unes taxes de recuperació del terreny
tan elevades que, segons es desprèn de les bai-
xes esmentades, no tenen res a envejar a les
finques veïnes de l’horta de Lleida.

A SORIGUÉ, des de la implantació del Siste-
ma de Gestió Ambiental segons la ISO 14001,
s’han restaurat i s’han cultivat altres finques
situades a la mateixa horta de Lleida i també
altres finques ubicades a la zona de secà de
Balaguer, les quals s’han destinat al conreu de
cereal de secà tipus ordi.

Cal destacar que en aquestes parcel·les en què
es cultiva cereal de secà s’hi du a terme una
rotació de cultius combinant les àrees de gua-
ret amb les zones cultivades per tal de combi-
nar, entre d’altres, l’activitat extrativa amb les
aus estepàries com la Pterocles orientalis.

Explotació d’àrids Rufea II, de SORIGUÉ

En aquestes imatges, es pot observar com un terreny afectat per les activitats extractives queda totalment restaurat i integrat al medi

Aquest any, s’ha finalitzat la
restauració amb la plantació de
tota la superfície, fins arribar
als prop de 5.300 pollancres
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Empresa

COMERCIAL LÁZARO,
SA és una empresa tarra-
gonina que va néixer a

principis dels anys 60 gràcies als
germans Miguel i Juan León Láza-
ro. L’empresa dels germans Lázaro
disposa d’una planta de tracta-
ment d’àrids ubicada al terme
municipal del Vendrell, de la qual
extreu bàsicament graves i sorres
de diferents granulometries.

Durant els primers anys de fun-
cionament de l’empresa, l’extrac-
ció es realitzava de manera
manual –és a dir, que es picava
sobre la pedra directament–, i no
va ser fins passats uns cinc anys,
quan van adquirir la seva primera
matxucadora i el seu primer trac-
tor.

Des d’aleshores fins ara, la com-
panyia ha evolucionat de manera
espectacular amb la creació de
noves empreses amb activitats
vinculades a l’extracció d’àrids
com són la planta de formigó
(actualment en lloguer) o el llo-
guer de maquinària.

El resultat d’aquest creixement és

la consolidació d’un important
grup d’empreses familiars que
proveeixen de material principal-
ment les comarques tarragonines.

La pedrera del Vendrell té una
capacitat de producció que se
situa entre les 800.000 i
900.000 tones a l’any.

COMERCIAL LÁZARO compta
amb una plantilla de 17 treballa-
dors. A més, disposa de 4
camions de transport d’àrids i 3
camions més que circulen dins la
pedrera.

Tot i que no disposa de certificats
de qualitat, els controls dels
clients avalen la qualitat dels seus
productes. D’altra banda, cal des-
tacar que les anàlisis periòdiques
que es realitzen a les plantes de
formigó i asfalt els permet fer un
control del material per tal de

complir els paràmetres de qualitat
que estableix la llei.

El material extret de la pedrera
del Vendrell es destina principal-
ment a la fabricació de formigó i
de ciment. No obstant això,
també ha subministrat material a
diverses obres públiques, com
ara, els ports de Roda de Barà, el
de Torredembarra i el Port de
Tarragona i ha participat en la
construcció de la variant del Ven-
drell, així com en la construcció
de les diferents autopistes de la
zona, entre altres obres.

Entre els seus clients, podem des-
tacar empreses tan reconegudes
com NECSO, SATO o Fomentos
y Contratas.

Pel que fa a la restauració de la
pedrera, es preveu que es comen-
ci en els propers mesos seguint el
corresponent pla que en el seu
moment va aprovar el Departa-
ment de Medi Ambient de la
Generalitat de Catalunya. Per a la
restauració, s’utilitzarà vegetació
autòctona, com ara el pi pinyo-
ner, per tal d’integrar els terrenys

explotats al medi de la zona.

D’altra banda, actualment aquesta
pedrera s’ha vist afectada pel pas
del TGV pels seus terrenys, cosa
que ha limitat les reserves que
l’empresa tenia autoritzades. Així,
doncs, COMERCIAL LÁZARO
està negociant amb l’Administra-
ció la continuació de la seva acti-
vitat extractiva a l’altra banda del
traçat del TGV, de manera que
pugui continuar subministrant
material per al desenvolupament
de la zona i de tota la província
en general.

COMERCIAL LÁZARO,
l’èxit d’una empresa familiar

COMERCIAL LÁZARO subministra material a les principals obres de la zona La planta d’extracció d’àrids es troba al terme municipal del Vendrell

COMERCIAL
LÁZARO extreu una
mitjana de 850.000
tones d’àrids a l’any

COMERCIAL LÁZARO, SA

Urb. La Muntanyeta

C. Atzavara, 1

43700 El Vendrell

Tel.: 977 66 07 72

Fax: 977 66 07 72

a/e: colasa@tinet.org
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AVUI • 01/06/2003



EXPANSIÓN • 27/05/2002

EL PUNT DEL BARCELONÈS • 01/06/2002
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LA MAÑANA • 25/05/2003 EL PUNT 
DIARI DE TARRAGONA •

12/07/2003

DIARI DE TARRAGONA •
13/07/2003

EL MUNDO • 27/05/2003
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EL MUNDO DE CATALUNYA • 31/05/2003
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EL PERIÓDICO • 27/05/2003

LA MAÑANA • 19/07/2003

LA MAÑANA 
25/05/2003

SEGRE • 01/06/2003
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Entrevista

- Quines són les raons per les
quals deixa el seu càrrec com a
president?
- La primera raó és de tipus per-
sonal, ja que en aquests moments
els camins professionals em por-
ten a apartar-me del que és el
meu sector natural, que són els
àrids i la mineria, tot i que no
descarto tornar-hi.
En segon lloc, crec que en qual-
sevol tipus d’organització que
sigui empresarial, política o social
el manteniment de càrrecs no és
bo i la renovació és sempre
necessària i positiva.

- Quin paper tindrà dins el
Gremi i dins el sector extractiu a
partir d’ara?
- Espero seguir-hi vinculat des de
l’àmbit empresarial i, si més no,
personalment formant part de la
futura organització del Gremi
per treballar per aquest sector.

- Quina ha estat la seva filosofia
durant aquests quatre anys?
- Bàsicament he volgut
recol·locar el Gremi d’Àrids de
Catalunya en el lloc que li corres-
ponia, és a dir, en un sector
industrial bàsic dins el país.
També m’he esforçat per recupe-
rar l’orgull dels agremiats, per tal
que puguem afirmar, sense com-
plexos, que som miners i que
tenim pedrera.
I, en darrer terme, he lluitat per
convertir el Gremi en un looby.
El Gremi ha de ser una veu dins
el món organitzatiu empresarial
català i l’interlocutor vàlid davant
l’Administració.

- Ha estat dur?
- Suposo que, des d’un punt de
vista objectiu, la feina ha estat

dura, però quan fas una cosa que
t’agrada i la sents com a pròpia,
no la pots qualificar de dura, sinó
d’apassionant. I és que, puc dir,
sincerament, que m’ha agradat.

- Un dels seus principals èxits
durant aquests anys ha estat la
unió territorial dels diferents
gremis de Catalunya sota el
paraigua del Gremi d’Àrids de
Catalunya. Com ho valora?
- Crec que hem assolit molts
èxits, un dels quals ha estat acon-
seguir que totes les associacions
d’àrids catalanes s’hagin unit en
defensa del sector. El fet que
Gremi d’Àrids de Catalunya, com
a organització, hagi estat aquest
pal de paller del sector és per mi
molt important.
També he de destacar la impor-
tant tasca desenvolupada per tal
de donar-nos a conèixer. Ara per
ara, a ningú se li escapa el fet que
Catalunya és una terra rica en
àrids i que hi ha un Gremi que
defensa els interessos del sector.

- Quins altres èxits destacaria.
- Ha estat importantíssim el canvi
d’Annex de la Llei d’IIAA, apro-

vat recentment. Anys enrere
ningú hauria apostat per aconse-
guir un canvi com aquest, però
quan lluites per una cosa en què
creus amb convicció i perseve-
rança, al final, l’aconsegueixes.
Aquest canvi és el reconeixement
que el nostre sector no pot

dependre únicament dels ajunta-
ments, sinó que la nostra activitat
industrial ha de dependre del
govern de la Generalitat.
D’altra banda, la creació d’una
comissió interdepartamental for-
mada per diferents departaments
de la Generalitat i el Gremi amb
l’objectiu de desenvolupar el Pla
extractiu de Catalunya és també
una fita bàsica aconseguida
aquests últims anys.
I, en darrer terme, gràcies a la
intervenció del Gremi hem acon-
seguit signar un protocol molt
important amb l’ACA mentre
que, per primera vegada, la
Comissió d’Urbanisme de Barce-
lona ha tirat enrere plans generals
municipals que prohibeixen genè-
ricament les extraccions de
pedreres. La veritat és que, en
aquests anys, s’han tirat endavant
molts projectes.

- Hi ha algun projecte del qual
se senti especialment orgullós?
- La modificació de la Llei IIAA,
perquè l’he seguit des d’un prin-
cipi i li he dedicat un gran esforç.
És un tema amb què ens vam tro-
bar molts problemes, però no
ens vam fer  enrere i al final
n’hem obtingut el fruit. Personal-
ment, és una de les fites que valo-
ro més.

- Tot i això, les empreses encara
es troben amb moltes dificultats
per poder ampliar o obrir noves
explotacions. Què els diria a
aquells que van en contra de
l’activitat extractiva i que argu-
menten que és perjudicial per al
medi ambient?
- La primera cosa que els diria és
que són uns grans desconeixe-
dors del sector industrial català i

especialment del sector de la
mineria. És molt fàcil criticar allò
que no coneixes.
A Catalunya hi ha 400 empreses
dedicades al sector miner, conve-
nientment regulades per la Gene-
ralitat i que compleixen unes
normatives molt rigoroses.
Gràcies als àrids, els ciutadans
podem gaudir d’un nivell de vida
que d’una altra manera no tindrí-
em. A més, és una activitat que
no es pot substituir per cap altra,
per la qual cosa el progrés també
passa perquè hi hagin pedreres.

- I quant a les relacions del
Gremi amb altres associacions
del sector extractiu?
- Una vegada que s’ha aconseguit
la unió territorial del Gremi d’À-
rids a Catalunya, la segona lluita
ha estat recuperar la unió amb la
resta d’associacions de la mineria
catalana com són els cimenters,
els rajolers o la roca ornamental.
Junts formem un grup industrial
molt potent que queda reflectit
en el Grup Miner Català.
D’altra banda, s’ha recuperat la
presència catalana en diferents
projectes d’àmbit espanyol i, fins
i tot, internacional, que s’aniran
concretant en els pròxims
mesos.

- Cap a on creu que s’ha d’enca-
minar el Gremi? 
- El Gremi no pot ser un esta-
ment estàtic. Ha de ser un ins-
trument al servei dels agremiats
dinàmic i, per tant, en constant
adequació a la realitat política i
social. Un Gremi que no evolu-
ciona és un gremi mort.

- Quins records s’enduu d’a-
quests quatre anys al capdavant
del Gremi?
- Personalment, ser president
d’un Gremi que el meu avi va
contribuir a fundar i del qual el
meu pare també va ser president
és un fet que va més enllà de la
pura representativitat empresarial
i que és un orgull per mi. Si, a
més, durant aquesta etapa en què
he tingut l’honor de comandar la
nau s’han aconseguit molts èxits,
em sento més que satisfet.

Joan Franquesa:“El Gremi ha de ser un
referent dins el món organitzatiu
empresarial i dins l’Administració”
Des de l’any 1999, Joan Franquesa ha estat president del
Gremi d’Àrids de Catalunya i un dels seus principals èxits
ha estat la unió territorial de les diferents associacions
d’àrids catalanes sota el paraigua del Gremi d’Àrids per a
la defensa d’un sector industrial bàsic per al país.

“M’he esforçat per
convertir el Gremi
d’Àrids en un dels
principals sectors

industrials del país”

16


